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Dato 16.10.2013
Dok.nr. 147587-13
Sagsnr. 12-7876
Ref. Haje

Borgerinddragende aktiviteter – Status pr. 16. oktober 2013

Oversigt over tilbagemeldinger fra de ni udviklingsråd, om hvad de ønsker at anvende de 30.000 kr. 
til i 2013 suppleret med tilbagemeldinger over de afholdte aktiviteter – anført med fed. 

Udviklingsråd: Forslag til anvendelse:

Blaabjerg Her i Blaabjerg området ligger projektet 
”Naturpark Vesterhavet” os meget på sinde. 
Vi vil derfor gerne anvende puljen til 
afholdelse af et borgermøde i lighed med 
sidste år, dog med hovedvægt på Naturpark 
Vesterhavet. 

Borgermødet skal afholdes på Henne Kro, der 
er lige på grænsen mellem Blåvandshuk og 
Blaabjerg områderne og vi inviterer i 
ugeaviserne. 

Hovedtemaet er formidling af Naturpark 
Vesterhavet projektet – der vil desuden være 
tid til debat om udvikling i den vestjyske del 
af Varde Kommune. Alle kan deltage i 
drøftelser af naturparkens muligheder for 
lokalsamfundet. 

I lighed med sidste år, vil vi invitere de 
enkelte lokalråd samt andre ildsjæle, og 
således igen give en ramme for deres 
networking. Derudover er mødet åbent for 
borgere med interesse for Naturpark 
Vesterhavet. 

Mødet skal afholdes i forbindelse med 
Naturpark Vesterhavets høringsfase og dato 
for mødet er den 24. april. 

Deltagerantallet kan max. blive 110 personer. 
Vi har behov for at dække udgifter til 
bespisning og annoncering, samt evt. 
småudgifter til materialer. 

Afrapportering pr. 23. september 2013: 
Vi deler i år bidraget ud på 3 forskellige 
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aktiviteter. 
Første del er afholdt, nemlig borgermødet 
på Henne Stationsby Kro i april, hvor der 
fra Naturpark Vesterhavets bestyrelse blev 
informeret om Naturparken. Hertil blev 
der brugt ca. 14.000 kr. 

2. del af de borgerinddragende aktiviteter 
har vi afsat ca. 3.000 kr. til. 
Udviklingsrådet er blevet opfordret til at 
afholde vælgermøde i forbindelse med 
kommunalvalget og den udfordring har vi 
besluttet at tage op, naturligvis med 
hovedtema om udvikling i landområderne. 
Dette møde løber at stabelen på Hotel 
Outrup i slutningen af oktober eller starten 
af november afhængig af hvornår vi kan 
samle det bredest mulige politiske felt. 

3. del af de borgerinddragende projekter 
strækker sig ind i 2014, men det er årets 
hovedprojekt og drejer sig om etablering af 
et fødevaremarked i Nr. Nebel. Et marked 
med lokale råvarer som fisk, kød, brød, ost, 
honning og grøntsager. Det skal give 
mulighed for nogle af egnens gårdbutikker 
kan komme til byen og udbyde deres gode 
råvarer til turister og lokale. UR Blaabjerg 
er primus motor i projektet og vil anvende 
midler til annoncering, udarbejdelse af 
markedsføringsmateriale og støtte til 
etablering af markedet, som på sigt skal 
overtages og ledes af en markedsstyrelse, 
hvori UR Blaabjerg evt. er repræsenteret 
med et medlem. Det er de sidste ca. 13.000 
kr., der skal hjælpe med til det og det kan 
strække sig ind i 2014. 

Blåvandshuk Vi har i Blåvandshuk Udviklingsråd valgt at 
fordele pengene til følgende projekter: 

1) Undersøgelse af mulighederne for 
etablering af badebro mv. ved 
Præstesøen i Oksbøl. Søen er fornylig 
renset op og er derfor nu anvendelig til 
badning. Projektet er tildelt 15.000 kr. 

2) Natur & Kultur i Ho: Etablering af 2 
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borde/bænkesæt i hårdt træ ved Ho 
Havn samt 3-4 bænke langs Nyengvej 
(mod Ebbevejen til Langli). Projektet 
er tildelt 15.000 kr. 

Mangler afrapportering. 

Helle Vest Helle Vest har valgt at anvende de 30.000 kr. 
til to projekter: 

Projekt 1: Formålet er at styrke 
synliggørelsen af vore byer i området, 
således at det kan fremme udviklingen og 
bosætningen i henholdsvis Nordenskov, 
Næsbjerg og Roust/Rousthøje. 
Udviklingsrådet vil i samarbejde med de tre 
byområder Nordenskov/Øse, Næsbjerg og 
Rousthøje/Roust få lavet en film for hver af de 
tre områder. Filmene skal fortælle den gode 
historie om de tre byområder, herunder bl.a. 
hvilke aktiviteter og tilbud, der findes i 
området, erhvervsliv, skole og bosætning. 

Adgangen til filmen skal laves via QR koder 
og hjemmesider. 

Der skal derfor indkøbes skilte med QR koder 
som kan sættes op ved 
byportalerne/byskiltene, således at når man 
kører ind i et byområde kan man let og nemt 
få adgang til en lille film for området og 
dermed blive hurtig informeret. 

Afrapportering 25. september: 
Omkostningerne til anskaffelse af 
materialer til projekt 1 har beløbet sig til 
følgende: 

3 film: 5.000 kr. 
QR – koder m.v.: 1.000 kr. 
15 skilte: 14.000 kr. 
I alt ca. 20.000 kr. 

Projekt 2: Formålet er at skabe mere 
synlighed og aktivitet vedr. natur og 
turistområdet Tambours Have og 
Karlsgårde Sø. 
Udviklingsrådet vil i samarbejde med den 
nedsatte projektgruppe omkring Tambours 
Have/Karlsgårde Sø medvirke til 
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synliggørelse af området, generelt og til 
synliggørelse af de konkrete tiltag og 
aktiviteter i løbet af sommeren 2013. I 
prioriteringen skal der lægges vægt på, at 
tiltagene giver øget udvikling af området i 
form af flere aktiviteter/attraktioner og dermed 
flere besøgende. 

Afrapportering: 
Der er anvendt ca. 10.000 kr. til 
synliggørelse af området. 

Helle Øst Udviklingsrådet for Helle Øst har valgt at 
anvende de 30.000 kr. til at præsentere 
borgerne i vort område for muligheder for at 
deltage i CO2 besparende og CO2 neutrale 
initiativer omkring deres boliger og bedrifter. 
Vi har valgt at arrangere en ”messe” i Helle 
Hallen i en weekend (1-2 dage) i september, 
hvor interesseorganisationer og firmaer inden 
for branchen for energibesparende og CO2 
neutrale anlæg mv. kan leje en stand for at 
præsentere deres koncepter og produkter. 
Dette tænkes suppleret dagen igennem med 
skemalagte kortere oplæg og foredrag fra 
udvalgte oplægsholdere. Dertil kommer 
muligheder for de besøgende for at deltage i 
en workshops om forskellige emner inden for 
vedvarende energi og besparelsestiltag i den 
daglige husholdning. 

Ideen til messen er udsprunget af den 
omstændighed, at ikke alle borgere fik 
chancen for at være med, da 6kW 
solcelleanlæg kunne monteres på særligt 
gunstige vilkår i slutningen af 2012. Der er 
også dem, der har huse uden den ideelle 
sydvendte tagflade og/eller med en 
beliggenhed under skyggende træer o.l. i 
nabolaget. Messen kan være med til at 
formidle muligheder for at etablere en 
andelsforening eller lignende til opbygning af 
et fælles energi- og varmeanlæg, som man kan 
tegne anparter i ud fra sit private 
energiforbrug. 

En potentiel mulighed kunne være et 
energianlæg i området ved Helle Hallen og 
Vrenderup Genbrugsplads. Sammen med et 
evt. kommende Helle Erhvervscenter ved 
Helle Hallen ser vi det som en mulighed, at 
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hele området vil kunne udvikles til en ”Helle 
Udviklingspark”, som skal gøre fremtidig 
bosætning i denne den østligste del af Varde 
Kommune særligt attraktiv, idet såvel nye 
boliger som gamle kan kobles på det fælles 
energianlæg og blive 0-energihuset (eller 
næsten 0-energihuse). 

Der skal præsenteres mange former for 
energiløsninger – såvel husstandsmøller som 
solceller, solfangere, jordvarme og 
varmepumper og biogasanlæg, o.s.v. 

Det er håbet, at energimessen kan inspirere og 
opmuntre borgere i kommunen til at tage 
initiativer til forbedret energiudnyttelse. 

Det er endnu ikke fastsat, om messen skal 
strække sig over en enkelt dag eller en hel 
weekend. Det afhænger af økonomien, lige 
som antallet og udvælgelsen af oplægsholdere 
på messen vil blive afhængig af budgettet. Vi 
regner med, at de 30.000 kr. alle vil blive 
brugt på arrangementet. 

Afrapportering 16. oktober: 
Som bekendt har vi været nødt til at aflyse 
vores energiseminar her i efteråret i Helle 
Hallen på grund af manglende tilslutning 
blandt oplægsholderne. 
Vi har i stedet givet 6.000 kr. til Varde 
Marathon som en forstærkning, da 
kassebeholdningen var i bund. 

De resterende 24.000 kr. vil vi gerne have 
overført til næste år, hvor vi i første kvartal 
vil afholde et møde/workshop med 
deltagelse af flere grupperinger fra Helle 
Øst om udviklingen i vort område med 
fokus på f.eks bosættelse, iværksættere etc. 
Midlerne skal bruges til lokaleleje, honorar 
til oplægsholdere samt annoncering. 

Hodde-Horne-Sig og Tistrup (HHST) I budget for HHST har vi planlagt flg. 
Borgerinddragende tiltag: 

1) Borgermøder
Der afholdes 3 stk. borgermøder i 
henholdsvis, Hodde-Tistrup, Horne og 
Sig. Vi hat tidligere afholdt disse 
møder i byerne med meget stor succes. 
Når vi afholder disse borgermøder, er 
vi meget glad for, endelig, at kunne 
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sørge for forplejning til de frivillige, 
der vil afse tiden til at hjælpe med 
udvikling i byerne. Det kan være en 
kop kaffe eller lidt at spise. Vi synes 
det er pinligt, at indbyde til samling, 
og borgerne selv skal betale for 
forplejningen. Derudover er det en god 
måde at gøre udviklingsrådet mere 
synligt hos kommende borgere. 

2) Kend din by/naboby!
Vi vil gerne prøve at ryste helle HHST 
lidt mere sammen. Der planlægges en 
event i hver by, hvor foreningerne i de 
enkelte byer, har mulighed for at vise 
egne borgere og nabobyens borgere, 
hvad de kan tilbyde. Altså 3-4 dage 
med aktivitet og liv i byerne. Der er 
afsat midler til annoncering og diverse 
plakater til ophængning. 

3) Infotavle i Tistrup. 
Der gives et tilskud til infotavle i 
Hodde/Tistrup Hallen for at gøre 
udviklingsrådet mere synligt. 

Afrapportering 15. oktober: 
Hodde/Tistrup
1) Borgermøder/formandsmøder
Borgermøder af den 25. februar 2013
Borgermøde afholdt for ca. 90 deltagere. 
Antal ok, men aldersfordeling tyder på 
manglende tilslutning fra de yngre årgange. 
Vi bød på ”Scoremad” for at tiltrække flere 
borgere og bød på status på aktiviteter for 
året. 

Konklusionen på borgermødet var: 
- Gratis mad giver ikke flere deltagere, 
kaffe, øl og vand havde været nok
- Indhold skal være mere spændende og 
konkrete, gerne noget at tage stilling til
- Mødetidspunkt skal være kl. 19.00/19.30 
af hensyn til børnefamilier
- Borgermøde årligt – hvis der er behov for 
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de!
- Formandsmøder skal afprøves – i stil med 
andre udviklingsråd. 
- UR HHST fortsat ikke kendt nok, rollen 
er svær. 
- Svært at finde en god kommunikationsvej 
bagud til foreninger, virksomheder og 
institutioner. 

Formandsmøder afholdt den 17. september 
2013: 

- Formandsmøde med deltagelse af 16 
deltagere (det tager tid at komme i gang, 
der er noget nyt)
- Alle er med på ideen
- Aftalt at der afholdes min. 1 
formandsmøde og 1 borgermøde pr. år 
(vinter/forår)

Indhold og form for næste borgermøde: 
- næste borgermøde afholdes februar 2014
- afholdes på en hverdag, og med start kl. 
19.30
- indhold skal have generel interesse for 
flest mulig borgere
- placering og byggeri af ny børnehave
- anvendelse af ”Gl. Plejehjem”
- overføring ved Thyras vej
- vision Hodde og vision Tistrup
- skal vi være en ”Blomstrende Landsby”?

Der laves en ”Tistrup Kalender” for at 
koordinere vores fælles aktiviteter. 
Der afholdes et koordinerende møde med 
handlende

Synliggørelse: 

- UR deltager med et beløb til info-skærm i 
Hodde-Tistrup Hallen

- Her vises en præsentation af 
udviklingsrådenes medlemmer og 
gennemførte projekter.  

Projektdeltagelse: 
Fælles projekt UR HHST: Åens Dag den 
25. august 2013: Tryk af programmer og 
annoncering i Varde Ugeavis samt andel til 
foredragsholder. 
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Hodde-Tistrup Vandresti: Bidrag til 
projekt. 

Sig: 
1. Borgermøder/formandsmøder: 
Også i Sig er ”formandsmøder” blevet en 
model, som anvendes til at koordinere de 
mange projekter som er igangsat 2 møder 
pr. år. 
Input fra disse formandsmøder bruges til 
årlige borgermøder, som arrangeres i 
samarbejde med borgerforening. 
Tilskud bruges til øl, vand, kaffe og kager 
til disse møder, således at det ikke er 
forbundet med omkostninger at deltage i 
disse koordineringsmøder. 

2. Fællesprojekt for at styrke samarbejdet 
mellem de fire byer. 
Sig har arrangeret en dag i skoven ved 
Nørreholm med en person fra lokalarkivet 
som fortæller. 

3. Synliggørelse af udviklingsråd: 
Udviklingsrådet vil støtte et arrangement i 
forbindelse med ”Sig – Årets Landsby” for 
netop at markere og synliggøre 
udviklingsrådet. 

Horne: 
1. Borgermøder/formandsmøder: 
Horne anvender også formandsmøder som 
opsamling og skaber af nye projekter. 
Borgermøder anvendes som det naturlige 
sted at gøre status og nye og afsluttede 
projekter. 
Borgermøde afholdes i samarbejde med 
Horne Sogneforening. 

2. Fællesprojekt HHST: 
Horne har afholdt en oplevelsestur i 
Vikingelunden. 

3. Synliggørelse af udviklingsråd
Horne vil være medarrangør og give støtte 
til infoskærm, som opsættes ved Dagli’ 
Brugsen.

Skovlund-Ansager En kort beskrivelse af, hvad Skovlund-
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Ansager UR vil bruge de 30.000 kr. til: 

1) Vi vil være medfinansierende i en 
hjertestarter, som skal placeres i 
Skovlund og vi vil formidle 
undervisning af interesserede fra både 
Skovlund og Ansager. Undervisningen 
skal foregå på arkivet i Ansager. Dette 
tiltag tror vi kan være med til at 
synliggøre UR. 

2) Vi vil i starten af 2013 begynde at se 
på sti forbindelse mellem Skovlund og 
Ansager Å, ude ved det gamle 
stemmeværk og se på udnyttelsen af 
området derude. 

3) Vi vil i 2013 se på hvordan man får en 
sti fra Ansager til Kvie sø, en sti der 
vil gøre det mere attraktivt for turister 
ved Kvie sø at besøge Ansager. 

4) Vi har sat arkivet i gang med at lave 
foldere, der beskriver cykelture i 
Ansager, Skovlund, Stenderup og 
omegn. Vi vil der bruge de penge der 
er uddelt fra Viva Varde, men vil 
supplere, hvis det ikke slår til. 

Afrapportering pr. 15. oktober: 
Vi bruger penge på hjertestarter til 
Skovlund. 
Vi bruger penge på hjertestarterkursus for 
borgere i Skovlund. 
Hjertestarteren bliver indkøbt oktober og 
kurset bliver afholdt november-december. 
Vi bruger 20.000 kr. på sti projekt Ansager 
2018. Pengene er ikke indbetalt til projekt 
2018, men bliver det inden 31. 12. 2013. 

Varde By Rigtig mange borgere i Varde By er stadig 
ikke bevidste om eksistensen af 
Udviklingsrådet – og hvad rådet beskæftiger 
sig med.

Vi har derfor behov for at lave et WOW-
projekt, der kan øge bevidstheden hos 
borgerne. 

Et tema, som de fleste kender er Frello. 

Vi har derfor valgt at gå ”all-in” med de 
30.000 kr. til projektet på Sct. Jacobi, hvor en 
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projektor skal vise fragmenter af Frellos 
malerier. 

Lærredet bliver bagvæggen på Frello Scenen. 

Det er et element fra vores idé-katalog, som vi 
kalder Frello Oplevelsesloop, der har til 
hensigt at få Frello ud i bybilledet som en 
attraktion for borgerne og turisterne. 

Udover billeder af Frello’s malerier kan vi 
også indsætte dias med oplysning om vores 
eksistens og eventuelle projekter, uden at det 
dog må overskygge Frello elementet. 

Der vil selvfølgelig blive en åbningsseance 
når vi starter projektet op, og der har vi en 
mulighed for at få en dialog med de 
fremmødte. 

Mangler afrapportering. 

Varde Opland Udviklingsrådet har valgt at dele aktiviteterne 
og pengene ud på de fire områder: 

Alslev: Borgermøde om bosætning og trafik 
forhold i Alslev nu og i fremtiden, ønske om 
Byportal samt oprettelse af stisystemer. 

Mejls-Orten-Tinghøj: Samle alle bestyrelser 
og udvalg i MOT området og informere om 
udviklingsrådet. At få opsat info-søjle ved 
indfaldsvejene til byerne i hele MOT området. 

Janderup: At anvende det kommunale tilskud 
til afholdelse af en Bobledag for hele sognet. 
Bobledagen vil være en aktivitetsdag (aften) 
hvor der vil være mulighed for at alle 
foreninger og ildsjæle i øvrigt har mulighed 
for at orientere om hvad der sker, samt 
udveksle erfaringer og indsamle ideer til 
fortsat udvikling i lokalsamfundet. 

Billum: At få sat gang i bosætning, så vi kan 
fastholde alle de aktiviteter vi har og ikke 
mindst at Billum Børneby kommer til at køre i 
trygge rammer. Bosætningskampagnen havde 
man tænkt kunne være en form for ”Åben By” 
med fremvisning af de faciliteter vi har i 
Billum, men også af kommunale grunde som 
forhåbentligt er klar til salg i nær fremtid. 
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Afrapportering pr. 25. september: 

Alslev: Indvielse af Dinnsens Skovpark – 
tryk af omdelt folder, tryllekunstner og 
underholdning til alle i Alslev og omegn. 

Billum: Fremstilling af 3 nye 
informationsstandere ved indfaldsveje til 
Billum. Informationsstanderne er til brug 
af samtlige foreninger i Billums sogn. 

Janderup: Afholder en aktivitets dag, hvor 
alle ildsjæle sammen med alle foreninger 
udveksler erfaringer og indsamler ideer til 
fortsat udvikling i lokalsamfundet. 

Mejls-Orten-Tinghøj: Fremstilling af 
informationstavler til opsætning i alle 
landsbyer i MOT området, til brug for alle 
foreninger. 

Ølgod En kort redegørelse for, hvorledes Ølgod 
Udviklingsråd påtænker at anvende de 30.000 
kr. i 2013: 

1) Borgermøder, forplejning
Vi forventer at afholde nogle 
borgermøder i 2013 om forskellige 
aktuelle emner: 
- Vi skal have drøftet fremtiden for 
stationsbygningen og udarbejdet 
projektplan
- Vi skal have udmøntet 
frivilligpolitikken, og have aflæst 
borgernes holdning til at deltage i 
forskellige frivilligt arbejde
- Vi skal have samlet repræsentanter 
for foreningerne, for at drøfte fælles 
udfordringer og fælles muligheder. 

2) Frivillig –projekter
Der foregår allerede meget frivilligt 
arbejde nu. Vi oplever ofte, at nogen er 
klar til at gøre en indsats, løse en 
opgave, men ikke lige synes at de selv 
skal afholde direkte udgifter, til 
materialer m.m.
Her har vi tænkt os at kunne give lidt 
starthjælp til et par projekter. 

3) Inspiration-tiltag: 
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Nogen gange skal der lidt inspiration 
til for at se nye muligheder og hente 
motivation. Vi kan forestille os, at der 
konkrete udfordringer eller opgaver 
arrangeres en studietur, eller at der 
indhentes en konsulent eller 
foredragsholder. 

Som udgangspunkt forventer vi at bruge ca. 
10.000 kr. til hvert af ovenstående tre 
hovedpunkter. 

Afrapportering pr. 9. oktober: 

Afholder stort arrangement den 29. 
oktober 2013 med Michelle Hviid (kendt 
fra TV-serien fra Læsø) med foredraget 
”Skru op for livet – alt hvad du giver får du 
dobbelt igen”. 

Ølgod UR er i gang med at planlægge 
foreningsmøde. 

Fælles Udviklingsrådet FUR ønsker et aften arrangement fra kl. 18.30 
– 21.30 med emnet ”Markedsføring og 
synlighed”. 
Gunnar Ørskov kontaktes for at høre om han 
kan dække emnet med et inspirerende og 
underholdende foredrag. 

Arrangementet er for alle udviklingsråds 
medlemmer og kombineres med den årlige 
julefrokost. 

Dato for arrangementet tilgår 
udviklingsrådene, så snart aftalen er på plads. 

Afrapportering 15. oktober: 

Arrangementet afholdes tirsdag den 26. 
november kl. 19.00 – ca. 21.30 i Helle 
Hallen. 

Notat 16. oktober 2013: 

Det er aftalt med udviklingsrådene, at et evt. overskydende beløb fra 2013 kan anvendes til 
borgerinddragende aktiviteter i 2014. 

/haje
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